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عکس هایی که دیدم همه الزاما هنرمندان برجسته نبودند. 
اشکالی ندارد. 

اختلافات از همین جا شروع می شود. 
یگری ایران ندانید پس چه کسی است؟ گر شما آقای علی نصیریان را قله باز ا

من همه را نگفتم. گفتم برخی هنرمند برجسته نبودند. 
اشـــکالی ندارد. شـــاید از نظر شما برجسته نباشـــند. اینها همه افراد برجسته 
بودنـــد. 90 درصـــد درجه یـــک هنری بودند. شـــورای ارزشـــیابی هنرمندان که 
متخصص ترین افراد هستند به اینها رای دادند و 90 درصد درجه یک هنری 
ید و من تک تک بیان کنم. شـــاید شما نمی شناسید یا شما  بودند. اســـم بیاور
ید که دلیل نمی شود برجسته نباشند. من خط کشی به نام خط کش  قبول ندار

قانون و ارزشیابی دارم. 

وقتـــی شـــما بگویید هنرمند من قبول می کنـــم ولی وقتی می گویید اکثرا هنرمندان 
برجسته بودند من قبول نمی کنم. 

اهالی فرهنگ و کتاب بودند. شب قبل اهالی رسانه بودند. شما گفت وگوهای 
اهالی رسانه را با آقای رئیس جمهور مرور کنید و ببینید نگاه ایشان به وضعیت 
رسانه ای دوره ای که هستیم چیست. من از کف میدان می گویم منظور این 
اســـت. مـــا فاصله می گیریم، بعد صحبـــت می کنیم! به نظرم بعد از یک بار و 

دو بار صحبت به جلسه شما آمدم. 

اولین باری که با شما صحبت کردیم 29 اسفند 1402 بود. 
الان چند است؟

از دعوت شما برای حضور در قاف 2 ماه  و نیم گذشته است. 
یادی است برای اینکه یک وزیر با شما برنامه خود را هماهنگ کند؟  این زمان ز

همین که آمدید ممنون هستیم. 
شـــما عزیز ما هســـتید و شـــما را قبول دارم و دلیل حضور من این اســـت که 
معتقدم در یک گفت وگوی جدی برای من هم امکان بیان صحبت ها پیدا 
می شـــود. برای این به این برنامه آمدم ولی می خواهم بگویم دلیل این اســـت 
که خود را موظف به پاســـخگویی می دانم و هر کســـی بخواهد صحبت کند 
بـــه لحاظ شـــخصی کامـــا با افراد بـــا گونه های فکری متفاوت می نشـــینیم و 
گفت وگو می کنیم، ممکن است علی القاعده همدیگر را متقاعد نکنیم. من 
معلم هستم، در دوره هشت ساله آقای روحانی یکی از کارهایی که می کردم 
ایـــن بود که به دانشـــگاه های کشـــور  می رفتم و به طور مثـــال دنبال افرادی که 
کوله پشتی بر دوش دارند می گشتم و بیش از 90-80 ضیافت اندیشه اساتید 
کثر 25-20 نفر حضور داشـــتند و 16ساعت گفت وگو بود. در  داشـــتم که حدا
ی  چالشـــی ترین ایـــن صحبت هـــا، چون من یک نفر بودم و آنها تعداد بســـیار
بودنـــد، حداقـــل این اســـت کـــه آداب گفت وگو را با همـــه رعایت می کنم و به 
... داشـــتم.  ی ام با هنرمندان و همین دلیل بیشـــترین گفت وگو را در دوره کار
یک عکس از دیدار من با هنرمندانی که به اتاقم آمدند منتشر نشده است. 

یر جلســـه می گذاشتند عکسی منتشر  البته معمولا در گذشـــته نیز هنرمندان با وز
یر منتشـــر  نمی شـــد. دیدارهای عمومی منتشـــر می شـــد ولی دیدار هنرمند با وز

نمی شد. 
از جلسات چند نفری هم عکسی منتشر نشده است. می خواهم بگویم چون 
معتقدیم اینجا محل مراجعه همه صنوف اســـت، می دانید ســـال 1402 چند 

کتاب مجوز چاپ گرفت؟

آماری که شما اعلام کردید آمار درشت و بزرگی است. 
چقدر بود؟

حدود 180 مورد بود. 
یاد دیدید. حدود 120 هزار نسخه بود. یک حوزه مهم فرهنگی  . شما خیلی ز خیر
در حوزه کتاب است که در سوالات شما نبود. کتاب هایی که مجوز گرفتند 
را ببینید، برخی افراد منتقد برجســـته هســـتند. کتاب های اینها در دوره های 

قبل که همفکران اینها بودند جواز انتشار نگرفت. 

چون وارد حوزه کتاب شـــدیم، شـــمارگان کتاب ها یا تیراژ کتاب ها مورد بحث 
اســـت که خیلی به ارشـــاد مرتبط نیســـت و به وضع کتابخوانی در سطح جامعه 

مرتبط است. آمار شما این بود که 33 دقیقه است. 
35 دقیقه است. 

مـــن 33 دقیقـــه دیـــدم و برای دو دقیقه خیلی با هـــم بحث نمی کنیم. 35 دقیقه 
سرانه مطالعه است و سرانه مطالعه کاهش یافته که دلایل متعددی دارد. 

این سرانه 20 دقیقه بود که الان افزایش یافته است. 

کلی عرض می کنم. 
کلی یعنی چه؟

ســـرانه مطالعه در کل جهان به دلیل شـــبکه های اجتماعی و وضعیت موجود 
مثل گذشته ها نیست. 

ی منتقل شـــده اســـت. دوســـتان مـــا در این  بخشـــی بـــه همین فضای مجاز
مجموعـــه، مجموعـــه کتابی به من معرفی می کردند که پادکســـت این کتاب 

نیز موجود است. به این صورت متنوع شده است. 

ممیزی ها به چه صورت اســـت؟ 29 اســـفند یک نکته به من گفتید که برای من 
ایجـــاد شـــوق کـــرد. ممیزی هـــا هم در حوزه ســـینما و هم در حوزه موســـیقی و هم 
در حوزه کتاب و هم در حوزه تئاتر را به ســـمت منافع ملی بردید و ســـلیقه ها را 
کاهش دادید یا هنوز وضعیت ممیزی ها سلیقه ای است؟ سلیقه ها در طی این 

یاد و اذیت کننده بود.  سال ها ز
اینکه می گویید کمی است و نظریه نبوده، اینجاها خود را نشان می دهد. من 
از قصـــد موضـــوع کتاب را پیش کشـــیدم چون کتاب موضوع اصلی فرهنگی 

در همه جای دنیاست.
 

کتاب بنیاد بحث فرهنگی است. 
گر کتاب به خوبی رونق داشـــته باشـــد، در همه بخش های فرهنگی رونق  ا
ایجاد می شود. اتفاقاتی که می گویید سلیقه ای است. در 45 سال گذشته 
یر فرهنگ و ارشـــاد کسی بود که رئیس جمهور دوره اصاحات  10 ســـال وز
بود. آیا تفاوتی وجود داشت؟ سختگیرانه تر بوده است. در دوره های بعدی 
؟ در دوره ای کـــه ما هســـتیم، تمـــام آیین نامه ها بازنگری می شـــوند.  چطـــور
یم. در این بازنگـــری جدید گفتیم  مـــا بـــه اهالی فرهنگ و هنـــر اعتماد دار
کســـانی کـــه درجـــه یک هنری دارنـــد، مجموعه ناشـــران معتبر مـــا به اینها 
گـــذار می کنیم. درحال تنظیم  اعتمـــاد می کنیـــم. نظارت را به خود اینها وا

یم هستیم.  آیین نامه اش را دار

این خیلی خوب است. 
این اتفاق مهمی است. 

درباره ناشـــران که بیان می کنید، نمی دانم به چه عددی رســـیده اید که ناشـــران 
معتبرند ولی درعین حال اصل کار مهم و خوب است. 

یم  بله، مهم این است که با شاخص پیش برویم. در دوره ای که ما مسئولیت دار
کمیـــت قانون اســـت. من پای قانـــون و اجرای آن برای اهالی فرهنگ  دوره حا
و هنر محکم ایســـتاده ام. من و همه مجموعه ام این طور هســـتند. جایی که 
مجوز می دهیم پای مجوز خود می ایستیم. چرا؟ چون معتقدیم باید یک نفر 
و یک مجموعه حرف آخر را بزند. این نیست که من بگویم و 10 جای دیگر رد 
کنند. سلیقه ها را حذف کرده ایم. حوزه موسیقی جزء پرابهام ترین حوزه های 

ید؟ ی بود. این را قبول دار رفتار

بله، حتما همین طور بود. 
بعد از 45 سال سند موسیقی جمهوری اسامی ایران را اباغ کرده ایم. نمی دانم 

 . فرصت کرده اید در این فاصله کم بخوانید یا خیر

، سند سینما را رفقا برای من ارسال کردند تا نظر بدهم.  خیر
هنوز ســـند ســـینما اباغ نشـــده ولی سند موسیقی اباغ شـــده، یعنی مصوبه 
شـــورای عالی فرهنگ را گرفته اســـت. ســـند ســـینما در مرحله تدوین است و 
در شورای هنر بررسی شده. سند موسیقی در شورای هنر بررسی و به شورای 
عالی انقاب فرهنگی رفته و رفت وبرگشـــت های بســـیار داشته و اباغ شده. 
کرامت و از  این ســـند را بخوانید، نگاه به موســـیقی فاخر و متفاوت اســـت و با
موضع حکمت با جریان موسیقیایی در کشور گفت وگو شده و تدوین قانون 
صورت گرفته است. همه ابهاماتی که بخش مهمی برای اهالی فرهنگ و هنر 
بود، برطرف شـــد. این کمی گرایی نیســـت، این از همان نظریه ناشی می شود. 
کمیت  کم در حوزه فرهنگ و هنر مبتنی بر شـــفافیت، مبتنی بر حا نظریه حا

قانون و کاهش سلیقه گرایی است.
 

گر به نتیجه منتج شود خوب است. من براساس تجربه بیان می کنم که خیلی  ا
به این اســـناد دلخوش نیســـتم. نه اینکه کار بدی است، حتما کار خوبی است 
ولی دلخوش نیســـتم، چون از این اســـناد آنقدر در این کشـــور داشته ایم، نه فقط 
در حوزه فرهنگ که در حوزه های دیگر هم داشته ایم که در مرحله عمل تقریبا 

دو ماده و دو تبصره هم عمل نشده است. 
باید صبر کنیم و ببینیم چطور اجرا می شود. پیش نویس سند تئاتر آماده شده 
اســـت. چه کســـانی از هنرمندان تئاتر در جلســـه حاضر شده اند؟ آقایان راد، 
قطب الدین صادقی و هوشـــنگ توکلی آمدند. قبول می کنید اینها ســـرآمدان 

حوزه تئاتر هستند؟
 

حتما هر سه از بزرگان تئاتر هستند. 
این ســـه بزرگوار آمدند. خوب اســـت زمانی از این ســـه بزرگوار بپرسید. جلسه 
جدی بود و همه مسئولان هنری و فرهنگی کشور حضور داشتند. در دوره من 
کسپوی هنری  بدون هیچ تعطیلی هر دو هفته یک بار این جلسه برگزار شد. ا
مصوبه آقای رئیس جمهور است، ایجاد شهر صنایع خاق فرهنگی اباغ آقای 
رئیس جمهور اســـت. زمینه این شـــهر فرهنگی در هفت، هشـــت جای کشور 
فراهم می شود. اینها را می گویم برخی مواقع برای دوستان اغراق آمیز است ولی 

ی نیست که اینها را پیگیری نکنم و پای تابلو نوشته ام. روز
 

داشتید درباره ممیزی صحبت می کردید. 
یم. اسناد بالادستی  ممیزی براساس چه چیزی ایجاد می شود؟ اینکه قانون ندار
نداشـــته باشـــیم. ســـند تئاتر را براساس همین می نویســـیم. آسیب شناسی و 
جمع بندی جلســـه شـــد که گفتند باید ســـازمان تئاتر درست کنید که مانند 
سازمان سینمایی است. مشکل در اینجا چیست؟ آقای صادقی گفتند تئاتر 
ملی ایران باید ارتقا پیدا کند، این هویت تضعیف شده است. من گفتم بنیاد 
یم مصوبه اش را آماده می کنیم  ملی تئاتر ایران ایجاد می کنیم. همین الان دار
و این جزء کارهایی است که مانند بنیاد پویانمایی- که تصویب شد و اباغ 
ی می شود. می خواهم  ی شد- بنیاد ملی تئاتر هم ان شاءالله راه انداز و راه انداز
بگویم ســـند تئاتر تدوین می شـــود، یعنی سند بالادستی و قانون تئاتر است و 
ک ها را بیان می کند. درباره فیلم همین طور اســـت، نه در حد حرف های  ما
کلی و گرد و کتابخانه ای باشد، بلکه عملیاتی است. نگاشت نهادی دارد. 
تفاوت ســـند را دوســـت دارم با مطالعه و گفت وگو با موســـیقیدانانی که خود 
ید، بررســـی کنید و ببینید  شـــما به عنوان نفرات شـــاخص این حوزه قبول دار

چقدر قبول دارند.
 

اگر سند موسیقی ابلاغ شده یکی، دو برنامه قاف را به اهالی برجسته و صاحبنام 
یابی و بررسی سند موسیقی باشد.  حوزه موسیقی اختصاص می دهم که ارز

شـــورای ملی موســـیقی درباره این سند تشکیل شده است. یک عضو اصلی 
ایـــن شـــورا مدیرعامل خانه موســـیقی اســـت. آقای نوربخـــش در تمام مراحل 
تدوین حضور داشـــتند. من ســـه نفر را حق داشـــتم به عنوان اعضای شـــورای 
ی بود. یک موســـیقیدان  هنـــر انتخـــاب کنـــم که یکـــی از انتخاب هـــای من و

ید؟ برجسته است قبول دار

بله. 
مدیرعامل خانه موسیقی هستند. با خود اهالی کار انجام شده است. من با 
ی  کم در این حوزه ها به لحاظ فکری حتما فاصله گذار بخشـــی از جریان حا
دارم ولـــی در جایـــی کـــه پای تدویـــن و اجرای قانون در میان اســـت برای من 
اجرای قانون در اولویت است. امروز بعد از گذشت دوسال وهفت ماه از دوره 
ک و مفاهمه رســـیده ایم. همه می دانند وزیر فرهنگ خود  وزارت ما به اشـــترا
را مکلف به قانون می داند. پشـــتیبان فرهنگ و هنر و رســـانه است. تصویری 
که درســـت می کنیم از یک اقتصاد نحیف و ضعیف فرهنگ و هنر امروز به 
یک اقتصاد قدرتمند و بودجه قابل اتکا از درآمدهای ملی رسیده است. یک 
زمان باید این مطالب را پیش شـــما بیان کنم. باید اعداد و ارقام را نشـــان داد 

تا دل شما و هنرمندان گرم شود.
 

یک نکته بیان کردید که در ارتباط با اعضای شورای عالی سینما بود. بیان کردید 
رخشان بنی اعتماد هست ولی عضو شورای عالی سینما پوران درخشنده است. 

بله. ببخشید اشتباه عنوان کردم. 

شما رئیس شورای فرهنگ عمومی هم هستید. فرهنگستان زبان و ادبیات فارسی 
بخشـــی از دلمشـــغولی های خود را در حوزه پاســـداری از زبان فارســـی و نوشتار 
فارســـی یـــا فراموش کـــرده یا کم کاری می کند یا تذکـــرات و توصیه هایی دارد که 
دســـتگاه ها عمل نمی کنند. من نمی دانم دلیل چیســـت، چون با آقای حداد در 
این زمینه صحبت نکردم. مجموعه ای از کالاها در این کشور تولید می شود که 
یع می شود اما به لحاظ نوشتاری کمتر  ساخت ایران است و در بازار این کشور توز
با زبان فارســـی روبه رو هســـتیم. خودروهای تولید داخل اســـم خودرو غیرایرانی 
نوشته می شود. اسامی بعضا شرکت ها و کالاها این طور است. چشم ها مهندسی 
می شود و متوجه این نیستیم. شورای فرهنگ عمومی در این زمینه دغدغه دارد؟

بله، این از اولویت های شورای فرهنگ عمومی است. یک شورای پاسداشت 
یـــم کـــه وزیر فرهنـــگ رئیس آن شوراســـت. من همیـــن امروز  زبـــان فارســـی دار
می خواستم تغییراتی را که اتفاق افتاده به شما گزارش دهم بسیار امیدوارکننده 
است. با وزارت کشور وارد فضای گفت وگوی جدی شدیم. با آقای وزیر اباغیه 
آماده کردیم که به همه اســـتانداران و شـــهرداران اباغ شـــده اســـت. من گفتم 
به شـــهری وارد نمی شـــوم که در ورودی آن با حروف درشـــت لاتین اسم شهر را 

ی در این مدت جمع شد.  نوشته باشند. تقریبا تعداد بسیار

لاتین هم باشد ولی فارسی باید اصل باشد. 
دقیقـــا. 70 بـــه 30 باشـــد. قبـــا تابلوها و وردی ها اصا فارســـی نبود. در بحث 

... جلو آمدیم.  کالاها و در بحث هواپیماها و

در بحث کالاها با وزارت صمت وارد گفت وگو شدید؟
بلـــه، الان آنقـــدر ایـــن کار جلو رفته که دبیر ایـــن کار را معاون فرهنگی وزارت 
ارشـــاد قرار دادم تا این کار را پیگیری کنند. در یک ســـال ونیم اخیر که با دور 
یـــم بخش مهمی از مشـــکات درحال رفع شـــدن  تنـــد ایـــن کار را پیش می بر
یخته تر از اینهاســـت. در حـــوزه تبلیغات محکم  اســـت. البتـــه خیلی به هم ر
ی  ایســـتاده ایم. مســـئولیت تبلیغات با وزارت فرهنگ است. در حوزه معمار
شـــهری و اتفاقاتـــی کـــه در شـــهر در قالب مغازه هـــا، فروشـــگاه ها و تابلوهای 
کن نیروی انتظامی این امر را اصاح می کنیم. من بخواهم  تبلیغاتی است با اما
از اصاحـــات در ایـــن حـــوزه بگویم حتما یک جریان قوی که پدید آمده خود 
ی شده  را نشان می دهد. البته در مقابل ضایعه ای که به وجود آمده و کم کار
ی  است، من در دولت مشهور به اصل پانزدهی هستم، تا کلمه لاتین را همکار
استفاده می کند بافاصله تذکر می دهم، چون معتقدم باید در صحبت های 

من به عنوان وزیر کلمه بیگانه و غیرفارسی استفاده نشود. 

وقتی معادل خوب فارســـی وجود دارد باید اســـتفاده شـــود. یک زمانی معادل 
یم.  خوب فارسی ندار

بله. یک زمانی SMS داشتیم و الان واژه پیامک جا افتاده است. 

کارهایی که انجام می دهید ابلاغی است یا قرار است اقناعی باشد؟ 
ی می شود.  اقناعی، مبنایی است و باید فرهنگساز

گر اقناعی نباشد با ابلاغ کار درست نمی شود، چون جامعه پادگان نیست.  ا
ی خوب به وجود آمد. همین بخشـــی که در 20:30  بله. در رســـانه این همکار
ی های  آقای جلودارزاده دارند بخشی از کار است که جلو می رود. در شهردار
، دولت آیین نامه قوی دارد و این را به روز می کنیم.  ، وزارت کشور سراسر کشور
یک زمان در شورای عالی انقاب فرهنگی یک بسته غذایی بود را دستم گرفتم 
و گفتم یک کلمه فارســـی دور این نوشـــته نشـــده است و همان جا این بحث 
ایجـــاد شـــد که بایـــد وارد این کار عملیاتی شـــویم و بافاصله با وزیر صمت 
مکاتبـــه کردیـــم و رفـــت و آمد کردیم و الان در نقطه خروج ایســـتادیم که اجازه 
ندهیم این روند ادامه یابد. بخش مهمی اصاح شده است. من نمی دانستم 
گر  که به اینجا می کشد ولی زمانی گزارش این را مکتوب ارسال خواهم کرد و ا
فرصت داشـــتید در برنامه ای برای اینکه بدانند این اتفاق به صورت مهمی 

در کشور در حال پیگیری است به اطاع بینندگان برسانید. 

دبیر جشـــنواره فجر یا اساســـا دبیر هر جشـــنواره ای نماد و به تعبیری یک نشـــان 
برای آن جشـــنواره اســـت. چه جشـــنواره اســـتانی، چه ملی و بین المللی باشد؛ 
تفاوتـــی نمی کنـــد. جشـــنواره فیلم فجر به دلایل متعدد با عمر 40 و اندی ســـال 
خود دارای یک نوع تشخصی است؛ چه بخش ملی و چه بخش بین المللی! 
دبیر جشنواره باید واجد این تشخص باشد که بتواند این شناسنامه و پیشینه 
و ایـــن کارنامـــه جشـــنواره فیلـــم فجـــر را نمایندگی کند. به نظر می رســـد یکی از 
انتخاب هـــای غلطـــی که طی ایـــن دو دوره اتفاق افتـــاده انتخاب آقای مجتبی 
امینی به عنوان دبیر جشـــنواره اســـت. آقای امینی انسان محترمی است، شریف 
اســـت اما نماینده مناســـبی برای این ســـینما نیست؛ این ســـینما  که این مسیر را 
طی کرده است. ایشان تهیه کننده تلویزیون است و چند کار سینمایی کرده اما 
نمی تواند تابلو باشد. دبیر جشنواره فجر بودن، یک وزن قابل اعتنا می خواهد. 
منظور از وزن، وزن فرهنگی و هنری است. یک تشخص خیلی خاص فرهنگی 
و هنری می خواهد. به گمانم بی دقتی بدی در این زمینه شده است. دلایل این 

امر چه بوده است؟ 
دوره ای که در وزارت فرهنگ هستیم تقریبا تخصصی ترین انتخاب ها را برای 
جایگاه های مختلف داشـــتم. امروز در ســـازمان ســـینمایی یک تهیه کننده 
شناخته شـــده مسئول ســـازمان اســـت. در حوزه مطبوعات یک روزنامه نگار 
برجسته از کف میدان برآمده مسئول هستند. آقای مهدی پور را می شناسید؟ 

بله. از دوستان ما هستند. 
ایشـــان معاون مطبوعات اســـت که الان معاون امور رســـانه ها شـــده اســـت. 
همین طور در جاهای مختلف اعمال شـــده اســـت. مثا در حوزه موسیقی، 
ی به نام آقای سمیعی  ، پرانرژ یسین و خواننده برجسته، جوان، پرکار یک موز
ی است که سال ها  هستند. تئاتر آقای نظری است. معاون هنری آقای سالار
در بخش های مختلف تجربه کار میدانی داشته است. همین طور تک تک 
افـــراد همین طـــور اســـت. دوره مـــا دوره احترام به اهالـــی و صنف تخصصی 
بوده اســـت. شـــاید درباره افراد قضاوت ما متفاوت باشـــد. آقای امینی در دو 
دوره ای کـــه بـــود هیچ گاه گرایش های فردی و ســـلیقه ای خود را در جشـــنواره 

دخالت نداده است. 

بحث من این نیست. 
ی من بخواهم نفری را انتخاب کنم، البته این را رئیس سازمان  به لحاظ کار

سینمایی انتخاب می کند و از من نظری می گیرد. 

ولی انتخاب شماست. 
حالا شما می توانید بگویید انتخاب من است؛ آقای خزائی انتخاب 

من است و نفرات ایشان طبیعتا انتخاب من است و مسئولیت 
ایـــن را می پذیـــرم. نمی توانم بگویم از آقای خزائی به بعد به من 

مرتبط نیســـتند. من نســـبت به نفر آخر و کســـی که مســـئول 
ورودی وزارتخانه اســـت مســـئول هستم، چه برسد به دبیر 

جشنواره که کاما مسئولیت با من است. ولی انتخاب 
آقای خزائی اســـت و تائید من را دارد. این جشـــنواره 

42 بود یعنی 42 جشـــنواره دبیر داشـــته اســـت. من 
خواهش می کنم به عنوان منتقد برجســـته ســـینما 
از دوره اول تا امروز را ببینید. این وزن و تشخصی 
کـــه می فرمایید، آیا آقای امینی از معدل اینهایی 
که تا امروز دبیر بودند -در ســـن 60 ســـالگی منظور 
نیست بلکه 30 سالگی دبیر بودند- کمتر است؟ 

آقای جواد شمقدری قواعد را در زمانی که رئیس سازمان 
ســـینمایی شـــد شکست. کســـانی را انتخاب کرد یا یکی دو 

نفـــری را انتخـــاب کرد که دارای آن شـــاخصه خـــاص نبودند و این 
کید می کنم که جشـــنواره فیلم فجر اســـت. این اهمیت دارد. به هر  را تا
حال ســـینمای ما را بخشـــی به عنوان جشـــنواره فیلم فجر می شناسند و 
علاقه مندان به سینما و کارشناسان به سینما به دبیر جشنواره فیلم فجر 
هم توجه می کنند، چون دبیر باید آورده داشـــته باشـــد، خود به عنوان 
شخصیت حقیقی  باید یک آورده فرهنگی و هنری داشته باشد. اینکه 
دو فیلم و سریال تولید کرده به منزله آورده داشتن نیست. آقای جواد 
شـــمقدری این قاعده را با انتخاب افرادی که جایگاه را نداشـــتند 

شکســـت؛ البته محتـــرم بودند، حتی دو نفری دوســـتان صمیمی 

من بودند و هنوز هم هستند. کما اینکه آقای امینی هم دوست بنده هستند. من 
با آقای امینی غریبه نیســـتم. وقتی شـــما نگاه می کنید از دوره اول جشـــنواره فیلم 
فجر که اســـم آن اســـم دیگری بود، مهدی کلهر بود، بعد آقای محمد بهشـــتی 
اســـت و ســـال ها ایشـــان هستند. محمد بهشتی قبل از اینکه دبیر جشنواره شود 
یک شـــخصیت فرهنگی و هنری بود. به لحاظ ســـنی بخواهید در نظر بگیرید 
هم ســـن آقای امینی بود. یک کارنامه و گذشـــته دارد و یک شـــخصیت فرهنگی 
و هنری دارد. همین طور جلو می آید تا مهدی فریدزاده یک دوره دبیر جشـــنواره 

فیلم فجر است و یک دوره معاونان سینمایی بودند. 
خود آقای ضرغامی بودند. 

بلـــه. تـــا زمانی که آقای انوار و بهشـــتی هســـتند عموما دبیر جشـــنواره فیلم فجر 
مدیرعامل ســـینمایی فارابی اســـت. از دوره آقای ضرغامی خود دبیر جشـــنواره 

شد و همین طور جلو می آییم. 
یجانی یا میرســـلیم بودند. قبا در مجموعه بود.  آقای ضرغامی دوره آقای لار

یجانی آمد.  معاون پارلمانی بود، مدیر کل حوزه وزارتی بود. با آقای لار

یجانی مدیر کل دفتر وزارتی شـــد و بعد معاون امور اســـتان ها  با حضور آقای لار
شد و سال 74 معاون سینمایی شد. 

می خواهم بگویم سن آقای ضرغامی آن زمان کم بود.
 

من سنی نگاه نمی کنم. 
می خواهم بگویم این تفاوت نگاه است. 

من این را تفاوت نگاه نمی دانم. من می گویم جشـــنواره ای با 40 ســـال عمر باید 
یادی داشته باشد.  دبیر آن آورده ز

یم. آقای خزائی به  می خواهـــم بگویـــم این را به حســـاب تفاوت نـــگاه می گذار
عنوان رئیس سازمان سینمایی در دوره اول آقای نقاش زاده را گذاشتند. 

بسیار درست و خوب بود. 
امروز دو سال آقای امینی را گذاشتند و ممکن است فردا کس دیگری مسئول 

باشد. این هم جزء کارنامه ماست. 

مخصوصا که بین المللی و ملی با هم ادغام شده و اهمیت را مضاعف می کند. 
یک زمانی تفکیک اســـت و میرکریمی دبیر بخش بین الملل بوده و بخش ملی 

فرد دیگری بوده است. 
من فکر می کنم بیش از اینکه خیلی درباره این بحث که اختافی است حرف 
بزنیم، باید بگویم آقای امینی که فرد شجاع، بااخاق و متعهدی است را در 
عین حال متحور می دانم که دو دوره جشنواره را برگزار کرده و می توان درباره 
کارنامه صحبت کرد. اگر هنوز وارد کارنامه نشده بود می توانستیم درباره جایگاه 
صحبت کنیم ولی امروز من از جشنواره ای صحبت می کنم که با همه تنوع ها 
افراد و ســـایق حضور داشـــتند و بخش بین الملل تقریبا باشکوه ترین دوره را 
یگر و غیره. شـــما  طـــی کرده اســـت، به لحـــاظ مخاطب، به لحاظ حضور باز
پیشکســـوت هســـتید و ما از این حوزه دور هستیم. هیچ وقت هیچ جشنواره 
، دبیر یا غیره نباشـــد. این را هم به  فیلم فجری نبوده که حواشـــی درباره داور

این حساب و جزئی از نشاط حوزه سینما می گذارم.
 

ید بفرمایید.  گر نکته مهمی دار تشکر می کنم. ا
یاد دارم ولی به احترام شـــما در چهارچوب صحبت های شـــما  مـــن حـــرف ز
گر در حرف های من تندی بود ناخواسته بود و عذرخواهی  سخن می گویم. ا
می کنم. از اینکه این فضا را فراهم کردید که گفت وگوی خوبی با هم داشـــته 
باشـــیم تشـــکر می کنـــم. امیدوارم ایـــن فضاها تـــداوم یابد و بتوانیـــم در زمان 
باقیمانده با همفکری بیشـــتر کار را پیش ببریم. به اهلی فرهنگ و هنر ســـال 
نو را تبریک می گویم و می گویم وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی خانه آنهاست 
و با هر گرایش و سلیقه ای هر مساله و مشکلی برای اهالی فرهنگ پیش آید 
مساله و مشکل ماست. در وزارت فرهنگ هم خود را با افتخار خادم تک تک 
اهالی فرهنگ و هنر و رسانه می دانیم و وزارت فرهنگ را خانه آنها می دانیم 
و همه دوســـتان و همکاران من آماده خدمت رســـانی صادقانه و باافتخار به 

این اهالی شریف و نخبه هستند.

متشـــکرم. امیدوارم این نوع گفت وگوها به پیشـــرفت حوزه فرهنگ و هنر 
کمک کند و به شاخصه های مطلوب خود نزدیک شویم. 

ادامه از صفحه13 


